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Behovet av att öppna en ny förskola i Årsta 
Skrivelse från Roger Mogert (S) 

 

 

Borgarrådsberedningen föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 

Skrivelse från Roger Mogert (S) om ”Behovet av att öppna en ny förskola i 

Årsta” anses besvarad i enlighet med denna promemoria. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Lotta Edholm anför följande. 

 

Ärendet 

 

Roger Mogert (S) har i en skrivelse den 7 oktober 2009 till kommunstyrelsen begärt 

att stadsledningskontoret i samverkan med stadsdelsförvaltningen tar fram förslag på 

etablering av en ny förskola i Årsta samt att kontoret återkommer till kommunstyrel-

sen med en redogörelse för kommunens arbete när det gäller eventuella lokala mono-

polsituationer inom vård, skola och omsorg. 

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret och Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsnämnd. 

Stadsledningskontoret kommer att genomföra en utvärdering av områdesstruktur 

för mångfald och valfrihet. 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd planerade 2009 flera nya förskolor klara 

inom några år. 

 

Mina synpunkter 

 

Sedan skrivelsen väcktes har Stockholms stad beslutat att inga nya personalöverta-

ganden ska ske på förskoleområdet. Sedan tidigare gäller detta även skolan. Staden 

har också en mängd instrument för att kvalitetssäkra såväl kommunal som enskilt 

driven verksamhet inom vård, skola och omsorg och för övrigt även inom andra 

sektorer. Skrivelsens andra yrkande får med detta anses besvarat. 

Vad gäller skrivelsens första yrkande som är ett uppdrag till stadsledningskontoret 

att i samverkan med berörd stadsdelsnämnd ta fram förslag på etablering av en ny 

förskola i Årsta, så kan för det första konstateras att den uppgiften ansvarar stads-

delsnämnderna självständigt för. För det andra har stadsdelsnämnden sedan 2009 

byggt ut den kommunala förskoleverksamheten i Årsta med 195 platser på sex olika 

förskolor i området. Ytterligare nio avdelningar planeras i Årsta under de kommande 

två åren. 
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Jag föreslår att borgarrådsberedningen föreslår att kommunstyrelsen beslutar 

följande. 

Skrivelse från Roger Mogert (S) om ”Behovet av att öppna en ny förskola i 

Årsta” anses besvarad i enlighet med denna promemoria. 

 

 

 

Stockholm den 19 maj 2011 

 

LOTTA EDHOLM 

 

 

Bilagor 

1. Reservationer m.m. 

2. Skrivelsen ”Behovet av att öppna en ny förskola i Årsta” 

 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Reservation anfördes av borgarrådet Tomas Rudin (S) enligt följande.  

 

Jag föreslår borgarrådsberedningen föreslå kommunstyrelsen besluta att  

1. Delvis tillstyrka förvaltningens yttrande.  

2. Uppdra åt statsledningskontoret att återkomma till kommunstyrelsen med en 

redogörelse för kommunens arbete för att motverka misskötta lokala monopol inom 

vård, skola och omsorg.  

3. Därutöver anföra följande 

 
Det är positivt att staden vidtagit vissa åtgärder för att komma till rätta med de problem som 

privatiseringen av förskolor i Årsta med omnejd inneburit. Staden bör dra flera lärdomar av 

det berörda samt liknande fall så att dessa problem inte uppstår igen. Frågan om lokala 

privata monopol inom barnomsorgen lämnas dock utan vare sig åtgärd eller närmare analys. 

Stadsledningskontoret bör därför uppdras att återkomma till kommunstyrelsen med en 

redogörelse för kommunens arbete för att motverka misskötta lokala monopol inom vård, 

skola och omsorg.  

 

Kommunstyrelsen 

 

Reservation anfördes av Roger Mogert och Maria Östberg Svanelind (båda S) med 

hänvisning till reservationen av (S) i borgarrådsberedningen.  

 

Reservation anfördes av Karin Rågsjö (V) enligt följande.  

 

Jag föreslår kommunstyrelsen besluta att 

1. Kommunstyrelsen beslutar att i huvudsak tillstyrka skrivelsen. 

2. Därutöver beslutas att SLK:s utvärdering av områdesstrukturen även ska omfatta 

lokala monopol inom skola, äldreomsorg och stöd och service till personer med 

funktionsnedsättningar förutom förskolan. 

3. Därutöver framförs följande. 

Avknoppningen av halva Årstas förskolor genomfördes trots stadsdelsoppositionens starka 

protester både mot utförsäljningen till reapris, bristande information, skapandet av ett privat 
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monopol och mot skapande av en brist på kommunal förskola i närområdet. Om majoriteten 

inte hade radarstyrts av sin privatiseringsagenda hade Årstas barnfamiljer sluppit stor oro. 

Även om stadsdelsnämnden senare har byggt ut den kommunala förskolan i Årsta har 

föräldrar till flera årskullar barn efter avknoppningen inte haft tillräcklig möjlighet att välja 

kommunal förskola. De tillkommande förskoleplatserna har behövts för nya kullar barn. 

Staden centralt borde ha hjälpt till på alla vis för att snabbare ta fram förskoleplatser. 

De 5 miljoner kronor som den avknoppade förskoleenheten hade gett i vinst och 

arvoderingar vid tiden för skrivelsen hade kunnat användas för att minska barngrupperna och 

öka personaltätheten. Istället försämrades de avknoppade förskolorna genom den privata 

ägarens fokus på maximalt vinstuttag utan att staden kunde göra mycket åt saken. 

I själva verket räcker det inte på långa vägar med stadens åtgärder för att motverka 

misskötta lokala monopol inom vård, förskola, skola och omsorg. Det enda goda som 

avknoppningen av förskolorna i Årsta kan ha fört med sig är att avknoppningarna stoppades. 

Det snöda vinstintresset blev för tydligt och kunde inte längre försvaras ens av borgerliga 

politiker. 

Den utvärdering av områdesstrukturen som stadsledningskontoret ska göra har aviserats 

en längre tid och vi ser därför fram emot en snabb handläggning av situationen i förskolan 

runt om i staden. Utvärderingen bör sedan fortsätta med andra välfärdsverksamheter. Årsta 

liksom andra stadsdelar hotas nämligen av monopol inom fler verksamheter. 

Centralupphandlingen av vård- och omsorgsboenden kan till exempel om det vill sig illa leda 

till att en och samma privata aktör kommer att driva båda de två vård- och omsorgsboende 

som finns i Årsta. 
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ÄRENDET 

 

Roger Mogert (S) har i en skrivelse den 7 oktober 2009 till kommunstyrelsen begärt 

att stadsledningskontoret i samverkan med stadsdelsförvaltningen tar fram förslag på 

etablering av en ny förskola i Årsta samt att kontoret återkommer till kommunstyrel-

sen med en redogörelse för kommunens arbete när det gäller eventuella lokala mono-

polsituationer inom vård, skola och omsorg. 

 

BEREDNING 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret och Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsnämnd. 

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 1 december 2009 har i huvud-

sak följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret kommer att genomföra en utvärdering av områdesstruktur för mång-

fald och valfrihet och innan utvärderingen är klar kommer inga nya personalövertaganden att 

genomföras inom förskolan. 

 

För eventuellt misskötta lokala monopol finns uppföljnings- och utvärderingsrutiner, lika för 

de kommunala monopol som finns lokalt och enskilt drivna. Med de instrument för uppfölj-

ning staden förfogar över – inspektioner, ombudsmän, revisorer, ordinarie uppföljning, bru-

karundersökningar, klagomåls- och synpunktshantering m.m. anser stadsledningskontoret att 

eventuellt förekommande misskötsel helt säkert uppmärksammas och åtgärdas. För vård och 

omsorg gäller även Lex Sara och Lex Maria. 

 

Enskede-Årsta Vantörs stadsdelsnämnd 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 17 

december 2009 att åberopa stadsdelsförvaltningens tjänsteutlåtande som yttrande till 

kommunstyrelsen. 

 

Reservation till förmån för eget förslag till beslut om att skrivelsen tillstyrks m.m., 

anfördes av Magnus Dannqvist m.fl. (s), Rosa Lundmark (v) och Jonas Eklund 

(mp), bilaga 1. 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 18 no-

vember 2009 har i huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningen tittar på helheten av antalet förskoleplatser i områden inklusive enskilt drivna 

förskolor. Detta för att inte riskera en allt för stor överkapacitet vilket skulle kunna innebära 

att inte någon av förskolorna skulle ha ekonomisk bärighet. Förvaltningen planerar för en ny 

förskola om 5 - 6 avdelningar på Sköntorpsvägen 27-31 (i kvarteret Åsnen) som kommer att 

stå färdig 2011-2012 samt en ny förskola i kvarteret Medlemmen med 5-6 nya avdelningar 

som beräknas stå färdig 2012-2013. Kvarteret Medlemmen ligger på gränsen mellan Ens-

kede Gård, Årsta och Johanneshov. Förvaltningen anser att dessa nya förskolor kommer att 

täcka upp behovet av en ny kommunal förskola i det område skribenten efterfrågar. 
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Bilaga 1 

RESERVATIONER M.M.  

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 

Reservation till förmån för eget förslag till beslut om att skrivelsen tillstyrks m.m., 

anfördes av Magnus Dannqvist m.fl. (s), Rosa Lundmark (v) och Jonas Eklund (mp) 

enligt följande. 

 

1. Förslaget i Roger Mogerts skrivelse tillstyrks. 

2. Därutöver vill vi anföra följande. 

 

Det moderatledda styrets till underpris avknoppade/privatiserade förskolor i Årsta har hittills 

använt var femte skattekrona till vinstutdelning och arvoderingar av familjemedlemmar. Detta 

motsvarar ca 5 miljoner kronor som skulle ha kunnat användas till att minska barngruppernas 

storlek och öka personaltätheten. Samtidigt har föräldrar uppmanats att skänka leksaker och 

göra arbeten gratis på förskolorna, detta uppenbarligen för att inte påverka den nya ägarens 

möjlighet till maximalt vinstuttag. 

Missnöje från föräldrarna på markant försämrad kosthållning, hög personalomsättning 

samt att utbildningsförvaltningens tillsynsärende har dragit ut på tiden har lett till att många 

familjer nu har ställt barnen i kö till kommunal barnomsorg. Eftersom antalet kommunala 

förskolor i området är mycket litet efter majoritetens avknoppning/privatisering av samtliga 

förskolor i området, har dessa familjer nu ingen större möjlighet att få plats i annan förskola 

än de avknoppade, om de inte vill resa till en annan del av stadsdelsområdet. Detta var en risk 

som vi varnade för inför beslutet om avknoppning. 

Genom sitt förfarande att privatisera/avknoppa förskolorna har de borgerliga partierna för-

satt de föräldrar, som önskar välja en seriös driftsform för sina barns förskola, i bolagsarrest. 

Därför är det viktigt att stadens ledning, tillsammans med stadsdelsnämnden, skyndsamt tar 

fram förslag på nyetablering av kommunala förskolor i Årsta för att kunna tillgodose många 

föräldrars önskemål om kommunal barnomsorg. 

 

 

 


